



ကညီဂွၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယၢ်တၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပၤဂၢ်ဝိခွဲးယၢ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သဝီပူၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လၢမးရး ၆ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-20-11-11

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ: ကီၢ်ပယီၤသးအတၢ်မၤပယွဲထီၣ်ဒါ
ဒီးတၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ်သဝီဖိ တဂၤလၢ န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ် (လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၀ နံၣ်)

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢအမၢ် ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ် မၤပယွဲထီၣ်ဒါ ဒီး ဖီၣ်ဒုးယၢ် သဝီဖိ တဂၤဖဲ အ---သဝီ, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ် ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါသးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီးကီၢ် ပယီၤသးအဘၣ်စၢၤဖဲ လၢယနူၤအါရံၤ ၂ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. အဲဘၣ်တၢ်တဲပျံၤအီၤဒ်သိး အသုတတဲတၢ် ဒီးကွၢ်ဝဲသးဖိသ့ၣ် တဖၣ်အယံ အဲကကိးပယူၤဒီး ယုတၢ်မၤစၢၤအဂီၢ် မၤဝဲတသ့ဘၣ်ဒီး တထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး ပုၤမၤပယွဲတၢ် (သးဖိ) တဖၣ်အမဲာ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်တဂၤန့ၣ် အမဲာ်သ့ၣ်, အကီၢ်ဘိ ဒီး အသးနါပုၤဘၣ်ဒိ ဘၣ်ဆၣ် အဲကလဲၤလၢတၢ်ဆါဟံၣ်ဒီး ယါဘျါအတၢ်ပူၤလိာ်အဂီၢ် အစ့တအိၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ | န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ် (လၢယနူၤအါရံၤ ၂၀၂၀ နံၣ်)

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤပယွဲထီၣ်ဒါဒီးတၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လၢယနူၤအါရံၤ ၂ သီ , ၂၀၂၀ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လိာ်တၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရၢၣ်)	အ---သဝီ, လုဖိထံၣ်ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရၢၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	စီၤယ---
သးနံၣ်	၃၂ နံၣ်
မုၢ်/ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိပီဖိ အိၣ် /တအိၣ်	အိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	ပုၤထူစံာ်ဖိ
တၢ်ဘျီတၢ်ဘါ	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံမူဒါ /လိာ်လၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးန့ၣ်သဝီ	အ---သဝီ

ပုလဲအမေအာပယွဲတၢ်တၢ်အဂၢၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လိာ်လၢ	သးကျိၤ/ သးရၢၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လိာ်သးလိာ်ကျဲ / သးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလိာ်လၢ
နီၤထီ	သးခိၣ်ဒိၣ်ဖိ	သးဟူးဂဲၤဝဲၤလိာ်ခိၣ်သ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၈), ခိၣ်ချ့သးရၢၣ် နီၣ်ဂံၢ်(၄၀၈)	မိလိာ်ကျိၤသးကလၢၤ, ကမးမိၣ် သးဟူးဂဲၤဝဲၤ လိာ်ခိၣ်သ့ၣ် သးကလၢၤ နီၣ်ဂံၢ် (၁)	သးခိၣ်ဒိၣ်ဂီၢ်ဂ့ၢ် အီၤနဲၤထီ ဒီး သးခိၣ် ဒိၣ်ဖိအိၣ်အိၣ်

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.

KNLA သးရၢၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၁၀၂), သးဒု နီၣ်ဂံၢ်(၃) သးရၢၣ်ခိၣ် စီၤဒ--- ဆဲးကျိးဝဲ ကညီၣ်ဂီၢ်ဝဲၤယၢ်ကရူၢ် (KHRG) ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤလၢခံတဂီၤ ဒ်သိးကဒုးသ့ၣ်ညါဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. KHRG ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဝဲဒၣ် စီၤယ---လၢ လၢယနူၤအါရံၤ ၆ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတသ့ၣ်ညါဝဲဒၣ် ပုၤမၤကမၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ် (ဒီဖျိအဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ညိၣ်ယၢ်ဝဲဒၣ်ကျိၤလၢအခိၣ်ဒီးတဒုးကွၢ် အီၤလၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်). KHRG ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိတၢ်အံၤ တဲသကိးတၢ်ဒီး KNLA လၢကဒီးန့ၢ်ဝဲဒၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ယးပယီၤသးလၢ အပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်ဝဲဒၣ်လၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သံကွၢ်သံဒီးစ့ၢ်ကိး အ---သဝီ, သဝီသးပုၤ စီၤဂ---လၢ အအိၣ်လၢသဝီပူၤ ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအဆၢကတီၢ် ဒီး ပုၤလၢအမၤစၢၤဝဲဒၣ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ. JMC ပုၤမၤတၢ်ဖိ စီၤဟ---လၢ အမၤစၢၤဝဲဒၣ် ပုၤတူၢ်တၢ်ဖိဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအမုၢ်နံၤဒီး သံကွၢ်သံဒီးအီၤလၢ လိာ်တဲစီပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမုၢ်အတီၤလၢကျဲၤလဲၣ်.

တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိ လၢအမုၢ် စီၤယ---မုၢ်ပုၤလၢ အလဲၤခီဖျိဘၣ်ဝဲဒၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤလၢ အကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. စီၤ ဟ---မုၢ် JMC ပုၤမၤတၢ်ဖိ လၢဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢသဝီပူၤ ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်ဝံၤအလိာ်ခံန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤစၢၤစ့ၢ်ကိး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ် ဒ်သိးကထူၣ်ဖျဲးထီၣ်လၢ ပယီၤသးအတၢ်ဒုးယၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဂ---သဝီသးပုၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ် အိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢသဝီပူၤ ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အခါဒီး ကိးဒုးသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိး JMC ပုၤမၤ တၢ်ဖိလၢ စီၤယ---န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒုးယၢ်အီၤဒီး ဘၣ်တၢ်မၤပယွဲမၤဒၣ်အီၤလၢ ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဒ---န့ၣ် မုၢ် KNLA အသးရၢၣ်ခိၣ်လၢ အပၣ်ယုာ်လၢ တၢ်ဒုးဒီးပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ်အခါ ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတနံၤန့ၣ်လီၤ.

(၃)ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံၤဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂၢၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

ဟံၤဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂၢၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.

ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၂ သီ, ၂၀၂၀ နံၣ် အနံၤ, ကဘၣ်ဖဲ ဂီၤခီ (၁၀) န့ၣ်ရံၣ် ယၢ်ယၢ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤ သး လၢသးရၢၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၈) ဒီး ကညီၣ်သး (KNLA) အသးရၢၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၁၀၂), သးဒု နီၣ်ဂံၢ်(၃) ဖဲအ---သဝီ, လုဖိထၣ်ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြိာ်ကီၢ်ရၢၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးအံၤကဲထီၣ်သးခီဖျိ ပယီၤသးလၢ သးရၢၣ်နီၣ်ဂံၢ် (၄၀၈)တဖၣ်လဲၤတလၢကွံာ် တၢ်ဟံၤပနီၣ်အလိာ်လၢ (KNU) အတၢ်ပၤအပူၤအါန့ၢ်အချ့ယဲာ်ဆဲးအယီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ်တဲဝဲလၢ ပယီၤသးဟဲန့ၣ်လီၤဆူ (KNU) အတၢ်ဟံၤပနီၣ် ဟံာ်ကဝီပူၤ ယုာ်ဒီး သးအတၢ်ဝိးတၢ်လိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆဲး သဝီပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတဖၣ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယီၤ အဝဲသ့ၣ်မၤဘၣ်ဒိဝဲ ထံကီၢ်ဒီးဘၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခး လံာ်တၢ်အါၣ်လီၤအီၤလီၤ(NCA) တၢ်ဘျါခိၣ်သ့ၣ်လၢ တၢ်ကဘၣ်လူၤ ပိာ်ထွဲမၤထွဲအီၤ တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လိာ်ကဝီသဝီဖိ လာအမုာ် စီယ--- တဂ၊ ယုာ်ဆူ သဝီခံမုာ်လာအဝဲပျံတုာ် ခိဖျိအနုာ်ဟူတုာ်ဒုးအသိာ် အယိနုာ်လီ၊ စီယ--- အံးတဲဝဲလာ ဖဲအဝဲယုာ်အဆာကတီာ်ပယီသုးဖိာ်အီကဘဉ်ဖဲ ဂီခိ (၁၁) နုာ်ရံာ်အခါဒီးအဝဲသ့ာ် ထိဝဲအမဲာ်သုာ်နုာ်လီ၊ ဝံးဒီး ပယီသုးမာအကြါလီလာဟီာ်ခိာ်လီ၊ ဒီးညိာ်ဝဲကျိ လာ အခိာ်ခံကပလာာ်နုာ်လီ၊ အဝဲဘဉ်တုာ်ထူအီဒီး သုးအခိာ်ဖဲခံထံာ်ဒီး ဘဉ်တုာ်တီာ်အီလာ ကျိတ ထံာ်နုာ်လီ၊ ဖဲနုာ်အဆာကတီာ် တုာ်တပျဲအီလာကကိးဝဲသဝီသးပုာ် လာတုာ်မာစာအဂီာ်စုာ်ကိးဘဉ်၊ ကီာ်ပယီ သုးတဟ့ာ်ခွဲးလာအဝဲကကတီာ်တုာ်ဘဉ်နုာ်လီ၊

စီယ---အံးဘဉ်တုာ်ဖိာ်တံာ်ယာ်အီလာနုာ်ရံာ်ယုာ်ယုာ်ညါနုာ်လီ၊ တုာ်သုာ်ရံာ်အတီာ်ပူအံးနုာ် အဝဲ ဘဉ်တုာ်တီာ်အီအဘျိတဖဉ်အဘျိနုာ်လီ၊ ကီာ်ပယီသုးတဖဉ်တီာ်အီတုာ်လာ အခိာ်မုာ်ဒီးဒီးနုာ်ဘဉ်ဝဲ တုာ် ပူလီလာအခိာ်သုာ်ယံ၊ အကိာ်ဘိဒီးအသးနုာ်ပုာ်နုာ်လီ၊ အဝဲဘဉ်တုာ်ညိာ်အီလာကျိဒီးတကတီာ်ညါနုာ် လီ၊ စီယ---ဝဲစုာ်ကိးဝဲလာ “ဖဲသုးဖိလာအမာဒါာ်ယာ်အကျိတဂ၊ ပုာ်ကိးအီ လာကလဲာ်စိာ်ကျိဖးဒိာ် အဆာကတီာ် အဝဲတဂ၊အိာ်တုာ်ဒီးယာ် ဒီးညိာ်ဒီးဒါာ်ယာ်လာအကျိနုာ်လီ။”

တနံးယီဖဲ မုာ်ထူာ် (၂)နုာ်ရံာ်အဆာကတီာ်၊ စီယ--- လာအမာတုာ်လာ (JMC) တဂ၊ဟဲဆူ အ--- သဝီ လာကလဲာ်ဆုာ်ဝဲဒါာ် ပုာ်သဝီဖိခံဂလာ ပယီသုးခးဘဉ်အီ ဒီးအဘဉ်ဒိနုာ်လီ၊ အကတီာ်ဖဲနုာ် လိာ်ကဝီ သဝီသးပုာ် စီဂ--- တဲဘဉ်စုာ်ကိး စီဟ--- လာပုာ်အိာ်ဒီးတဂ၊ (စီယ---)လာ ပယီသုး တီာ်အီနုာ်လီ၊ စီဟ---လဲယုာ်သ့ာ်ညါဝဲဒီး အထံာ်ဝဲလာ စီယ---အံး အိာ်ဒီးလာ ပယီသုးအတုာ် ဖိာ်ယာ်အပူနုာ်လီ၊ အဝဲလဲာ်တဲ ပယီသုးသ့ာ်တဖဉ်လာ စီယ---နုာ် မုာ်ဒါာ်ပုာ်သဝီဖိ ပုာ်ပတီာ်မုာ် တဂ၊လီ၊ စီဟ--- တဲဘဉ်ဒိနုာ်ဝဲအလီခံ အဝဲသ့ာ် ပုာ်လီ၊ ကွံာ်စီယ---နုာ်လီ၊

စီယ---တသ့ာ်ညါဝဲလာမတုာ်တီာ်အီဘဉ်နုာ်လီ၊ အဝဲသ့ာ်ညါဒါာ်ထဲ ပုာ်မာဒါာ်အီမုာ်ပယီသုးနုာ်လီ၊ အဝဲနာ်ဝဲလာ စီဟ---လာ အမာတုာ်လာ (JMC) တဂ၊အံး ကသ့ာ်ညါဝဲမတုာ်တီာ်အီလဲာ်နုာ်လီ၊ KNLA သုးရုာ် (၁၀၂), သုးဒု (၃) သုးဒုခိာ် စီဒ---တဲဘဉ် KHRG လာ ပယီသုးသ့ာ်တဖဉ်နုာ် အိာ်လာ ခိာ်ချုးသုးရုာ် (၄၀၈) လာအအိာ်သ့ာ်လီအသးဖဲ မိလိာ်ကျိသုးကလာနုာ်လီ၊ နီထီမုာ် သုးရုာ်ခိာ်ခံလာ အမုာ်ဒါလီဖဲ အ---သဝီ (ဒီးဒိသိးကဟံးနုာ်ဂုာ်ဝီလာ တုာ်ကဲထီာ်သးလာ ခိာ်ချုးသုးရုာ် (၄၀၈) မာဝဲအဂီာ် နုာ်လီ၊)

ဖဲတုာ်ကဲထီာ်သးဝံး လွံာ်သီပူကွံာ်ဒါာ်လဲာ် စီယ---အမဲာ်သုာ်လာ ဘဉ်တုာ်မာဒါာ်တီာ်အီနုာ် ညိးဒီးဒါာ် အဖာမုာ်နုာ်လီ၊ အဝဲအစုာ်တအိာ်လာလာလီလီလာ ကလဲာ်ဒီးပုးအတုာ်ပူလီ လာတုာ်ဆါဟံာ်အဂီာ်ဘဉ် နုာ်လီ၊

ဆာကတီာ်ခဲအံးနုာ် နူသဝီတုာ်မာစံးဆာတုာ်သ့ာ်ဘဉ် လာကမာစာလိာ်ကဝီဒူသဝီဖိသ့ာ်တဖဉ် လာတုာ် ကဲ ထီာ်သးဒ်အံးသ့ာ်တဖဉ် တအိာ်ဒီးဘဉ်၊ သဝီသးပုာ် စီဂ---တဂ၊ ခိဖျိလာ အဝဲဘဉ်ယိာ်တုာ်အယိ အဝဲတဲဝဲ မုာ်အဝဲကဘဉ်စံာ်ဖျိးလာ တုာ်လီာ်အဂ၊ဒါမုာ်တမုာ် ကဘဉ်ဟးထီာ် မုာ်တမုာ် အိာ်ဘုးကွံာ်လာ အမုာ်ဒါ အလီလာဒါနုာ်လီ၊ အဝဲပျံတုာ်မုာ်လာ တုာ်ကဲထီာ်တုာ်အသးဖဲ ၂၀၁၇ တဘျိစုာ်ကိး မုာ်ဒ်အံးလီ၊ အဝဲတဲစုာ်ကိးဝဲ ပုာ်ခိာ်ပုာ်နုာ်လာ အဖိခိာ်သ့ာ်တဖဉ် မုာ်တမာတုာ်နီတမံးလာ ကဘျါရဲဝဲတုာ်ဂုာ်ဝဲအံးဘဉ်နုာ်၊ အဝဲတဟံးနုာ် သဝီသးပုာ်မုာ်ဒါလာဘဉ် နုာ်လီ၊

(၄)ပတီာ်တပတီာ်-တုာ်ယုာ်နုာ်အခွဲး

မုာ်ပုာ်လာအတုာ်ဘဉ်တုာ်ဖဉ် ဟ့ာ်ပုာ်တုာ်ခွဲးတုာ်ယာ်လာပကသုတုာ်ဂုာ်တုာ်ကျိတခါအံးဒါ၊ ဟ့ာ်ပုာ်တုာ်ခွဲး တုာ်ယာ်လာပကသုတုာ်ဂုာ်အံးလာကျဲးလဲာ်န့၊

ပုာ်တုာ်ဘဉ်တုာ်တဂ၊နုာ် ဟ့ာ်ခွဲးလာတုာ်သုဝဲတုာ်ဂုာ်တုာ်ကျိအံးသုနုာ်လီ၊